
Milyen gyakori a vetélés?

Körülbelül minden ötödik terhesség
fejezôdik be a 24. hétig (6. hónapig),
nem számítva a mûvi terhességmeg-
szakításokat. A terhesség második har-
madában száz közül 1–5 terhesség sza-
kad meg. A halva születés az Egyesült
Államokban (és más fejlett országok-
ban) ritka: átlagosan százból kevesebb
mint egy terhesség végzôdik így.

Mi okozhatja a vetélést?

Az okot az orvosok nem mindig tudják
megállapítani, bár a vetélés idôpontjából
sokszor az okra is következtethetünk. Ez
lehet genetikai károsodás, például
Down-kór, vagy méhen belüli fejlôdési
rendellenesség. Az anya súlyos rosszullé-
te, immunológiai rendellenessége vagy
az anyaméh kóros állapota is veszélyez-
tetheti a magzat életét.

Az orvos vizsgálatokat végez és kérdé-
seket tesz föl az anyának a kiváltó ténye-
zô tisztázása végett. Attól függôen,
mennyire volt elôrehaladott a terhesség,
vizsgálhatja a magzatot, genetikai tesz-
teket végeztethet bizonyos gén- és kro-
moszóma-rendellenességek, illetve vér-
vizsgálatokat különféle betegségek iga-
zolására vagy kizárására. Indokolt lehet
az anyaméh röntgen- vagy ultrahang-
vizsgálata. Olykor a legalaposabb kivizs-
gálással sem sikerül megállapítani a ter-
hesség megszakadásának okát.

Vetélés, halva születés

Vetélésrôl akkor beszélünk, ha a terhesség a magzat halála miatt meg-
szakad. Ez bármikor bekövetkezhet, de a terhesség elsô harmadában
(1–12. hét) viszonylag gyakori, a második (13–27. hét) és a harmadik
harmadban (a 28. hét után) ritkább. A 20. hét után bekövetkezô vetélést
halva születésnek nevezzük.

Mire számíthatunk a vetélés után?

A terhesség megszakadása után az anya
szervezetének regenerálódnia kell. Ez
annál tovább tart, minél elôrehaladot-
tabb volt a terhesség. Az anya néhány
hétig fáradtnak érzi magát, alvászava-
rai lehetnek. Vérzés és görcsös hasi 
fájdalmak is elôfordulhatnak. Ha a
hüvelybôl kellemetlen szagú váladék
ürül, vagy ha láz jelentkezik, akkor a
betegnek orvoshoz kell mennie.

A terhesség késôbbi szakaszában tör-
tént vetélés után az emlôbôl esetleg tej
csorog. Nedvszívó betéttel ellátott
melltartóval, fájdalom- és lázcsillapító
hatású paracetamol (acetaminophen)
szedésével enyhíthetôk az ezzel járó
kellemetlenségek.

Hogyan tehetjük túl magunkat 
a veszteségen?

A vetélés felkavaró élmény az anya és az
egész család számára. Ebben a nehéz
idôszakban teljesen normálisnak tekint-
hetô, ha az anyát erôs érzelmek kerítik
hatalmukba. Egyesek magukat vagy fér-
jüket/társukat hibáztatják a terhesség
megszakadása miatt, másoknak harag
vagy csalódás tölti el a szívét.

Nincs recept arra, hogyan lehet
leküzdeni ezt a gyötrô lelki fájdalmat.
Vannak, akik nem szívesen beszélnek
róla, de vannak olyanok is, akik újra
meg újra visszatérnek rá. Sokan sírásba

Állandó rovat

Betegtájékoztató

MMaaggzzaattvvééddôô  vviittaammiinnookkkkaall,,  aa  mmaaggzzaattkkáárroossííttóó  ggyyóóggyy--
sszzeerreekk  kkeerrüülléésséévveell  aa  vveettéélléésseekk  eeggyy  rréésszzee  mmeeggeellôôzzhheettôô

fojtják bánatukat. Forduljunk orvos-
hoz, ha úgy érezzük, hogy a család
segítség nélkül nem tud megbirkózni 
a veszteséggel. Az orvos közvetítésével
tanácsadók vagy önsegítô csoportok
támogatását is igénybe vehetjük.

Lehet-e még szülni vetélés után?

Egy vetélés nem jelenti azt, hogy az anya
ne hordhatná ki legközelebbi terhessé-
gét. Még a késôi szakaszban megszakadó
terhesség sem feltétlenül vészjósló. Ha
sikerül kideríteni a vetélés okát, kiderül-
het az is, mire kell figyelmet fordíta-
nunk, mitôl kell óvakodnunk a követke-
zô terhességek során. Érdemes megbe-
szélni ezt a kérdést a kezelôorvossal,
nôgyógyásszal.

Ez a tájékoztató nem helyettesíti az orvosi

kezelést. A betegek számára készített má-

solatoktól eltekintve felhasználása csak a

kiadó írásos hozzájárulása nyomán enge-

délyezett.
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